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 تصاویری از اردوی جهادی نوروزی 
دانشجویان دانشگاه های علوم پزشکی و صنعتی قم 

در مناطق محروم قلعه گنج در کرمان 
و مسجدسلیمان و  اندیکا در خوزستان

انجمن اساتید انقلابی ســطوح عالی حوزه علمیه قم، در پی گسترش ناهنجاری های 
اخلاقی طی نامه ای به مسئولان کشور خواستار جمع کردن بساط گناه علنی در جامعه شدند.

متن نامه به شرح زیر است:
»مسئولان محترم قوای سه گانه! ضمن تشکر از زحمات خالصانه همه خادمان به دین 
و ملت به استحضار می رساند نمای فرهنگی جامعه ایرانی با جامعه مطلوب دینی و تمدنی 
فاصله زیادی دارد و وظیفه مســئولان محترم در ساماندهی فرهنگی و ایجاد هنجارهای 
اخلاقی و الهی در جامعه، مورد مطالبه جدی علما، متدینین و خانواده های معظم شــهدا 

و ایثارگران است.
اکنــون که با رهبری امام راحل رضوان الله تعالی علیه و مقام معظم رهبری )دام ظله 
العالی( و مجاهدت و ایستادگی مردم حزب الله، ایران اسلامی در حال تبدیل شدن به یک 
قدرت جهانی در مسیر تأسیس تمدن بزرگ اسلامی است دشمنان اسلام تهاجم همه جانبه 
خود به باورها و اعتقادات مردم عزیز ایران را وارد مرحله جدیدی کرده اند و با تاثیرگذاری 
بر اعتقادات، رفتارها و سبک زندگی مردم به دنبال فروپاشی فرهنگی کشور هستند تا به 
دنبال آن نظامی که بر اســاس ارزش های الهی و اسلامی و با تکیه بر ایمان جوانان شکل 

گرفته را با چالش مواجه کنند.
اگرچه این تحرکات و توطئه ها هیچ گاه خواب آشفته آنها را تعبیر نمی کند اما از کشوری 
اسلامی که تبدیل به امید مستضعفان جهان شده و خود را پایگاه منتظران ظهور مصلح 
جهانی می داند توقع نمی رود که خیابان ها، بازارها و اماکن عمومی آن شاهد مظاهر فرهنگ 
منحط غربی مثل بی حجابی و بی حیایی، ســگ گردانی، روزه خواری، میگساری، مجالس 

رسمی لهو و لعب و دیگر ناهنجاری های رفتاری باشد.

همگان بدانند که غفلت، انفعال و محاســبه غلط مســئولان مربوطه ضررهای جبران 
ناپذیری را به عرصه فرهنگ اسلامی این مرز و بوم وارد خواهد کرد.

انجمن اساتید انقلابی سطوح عالی حوزه علمیه قم با تأکید بر وظیفه حکومت اسلامی 
بر جمع کردن بساط گناه علنی در جامعه از همه مسئولان به ویژه رؤسای محترم جمهور، 
مجلس شورای اسلامی و قوه قضائیه می خواهد بدون هیچ مصلحت اندیشی، انفعال و تأخیری 
نســبت به هنجار بخشی به مسائل فرهنگی به ویژه قانون حجاب اسلامی به وظایف خود 
عمل کنند که امروز در نظرگاه مردم و فردا در پیشــگاه خدای متعال مســئول هستند و 

خداوند نیز یاریگر کسانی است که دین او را نصرت دهند.«

نظام آموزش عالی در سالی که گذشت چندین 
طرح و ایده جدید را برای اولین بار پایه گذاری کرد 
کــه برخی از آنها واکنش های زیادی نیز به همراه 
داشت. یکی از رویکردهای مهم نظام آموزش عالی 
کشور طی یک سال گذشته با وجود فراز و فرودهای 
به نسبت فراوانی که با آن رو به رو بود، بستر سازی 
برای اقدامات خلاقانه و رویکردهای مبتکرانه بود به 
طوری که برخی از این اقدامات برای اولین بار در 
سال گذشته در نظام آموزش عالی کشور طراحی 
و برنامه ریزی شد. در این گزارش به مرور برخی از 

رویدادها می پردازیم:
 طرح منش استادی 

)مهارت های ناب استادی(
طرح آموزشِ »منش اســتادی و مهارت های 
شــاگردپروری در دانشگاه ها« برای اعضای هیئت 
علمی تازه  استخدام شده یکی از طرح هایی بود که 
سال گذشته توسط وزیر علوم تحقیقات و فناوری 
طراحی شد، وزیر علوم از ابتدای فعالیت در وزارت 
علوم به امر تدریس به عنوان امری که نیازمند دانش 
و تخصص و هنر برقراری ارتباط با دانشجویان بود، 
اصرار داشت، بر همین اســاس معاونت فرهنگی 

وزارت علوم »طرح منش اســتادی« را با همکاری 
معاونت آموزشی و مؤسسه پژوهش و برنامه ریزی 
آموزش عالی تدوین کرد تــا برای اعضای هیئت 

علمی تازه جذب شده، اجرا شود.
حمایت از جذب رتبه های برتر در کنکور

معاونــت آموزشــی وزارت علوم بــا توجه به 
تاکید وزیر علوم مبنی بر شــناخت و ارزش دهی 

به نخبگان علمی توافق نامه ای سه جانبه با معاونت 
علمی و فناوری و بنیاد ملی نخبگان برای حمایت 
از نفرات برتر کنکور، برگزیدگان المپیادهای جهانی 
و المپیادهای علمی دانشجویی تدوین کرد. بر اساس 
این توافق نامه نفرهای اول تا ۱۰۰ کشوری آزمون 
سراسری رشــته های ریاضی، علوم تجربی و علوم 
انســانی و نفرات اول تا ۵۰ رتبه آزمون سراسری 
رشــته های هنر و زبان های خارجی در رشته های 
اولویــت دار این توافقنامه علــوم پایه چون؛ آمار، 
فیزیک، ریاضی، زمین شناســی، زیســت شناسی 
و شــیمی و رشته های علوم انســانی شامل ایران 
شناسی، باستان شناســی، تاریخ، جامعه شناسی، 
جغرافیا، زبان عربی، ادبیات فارسی، علوم تربیتی، 
علوم قرآنی، حدیث و فلسفه و کشاورزی در دوران 
تحصیل و بعد از آن برای اشتغال حمایت می شوند 
تا به این شکل هدایت تحصیلی نخبگان به شکل 

بهتری صورت گیرد.
افزایش پایه های تشویقی اساتید

از جمله اقداماتی که سال گذشته برای اولین 
بار انجام شد، افزایش پایه های تشویقی اساتید به 
۶۰ پایه بود، وزیر علوم پایه های تشویقی استادان 

دانشــگاه ها در بخش های مختلــف را به ۶۰ پایه 
افزایــش داد و در این زمینــه گفت: »بخش های 
عمده ای از پایه های تشویقی به تحقیقات نیازمحور 

و شاخص های فناورانه اختصاص یافته است.«
ایــن پایه ها براســاس فعالیت های شــاخص 
آموزشــی، فرهنگــی و ترویج علــم، بروندادها، 
پژوهش های شــاخص بنیــادی و همکاری های 

علمی بین المللی، بروندادها و پژوهش های شاخص 
کاربردی و توســعه ای، بروندادهــا و فعالیت های 
شــاخص فناورانه و نوآورانــه، مرجعیت علمی و 
مدیریــت اجرایی و نشــریه های علمی به اعضای 

هیئت علمی اعطا می شود.
 تخصیص ۳ درصد بودجه دانشگاه ها 

به فعالیت های فرهنگی
همچنین معاونــت فرهنگی وزارت علوم برای 
اولین بار بــا موافقت وزیرعلــوم ۳ درصد بودجه 
دانشگاه ها را به فعالیت های فرهنگی اختصاص داد. 
معاونت فرهنگی وزارت علوم معتقد بود، دانشگاه ها 
تنها یک واحد آموزشی و پژوهشی صرف نیستند 
و بــه عنوان محل زیســت اجتماعــی و فرهنگی 
شناخته شده و باید در آن به تقویت ارکان فرهنگی 
دانشگاه توجه ویژه داشت، بنابراین ۳ درصد بودجه 
دانشگاه ها به فعالیت های فرهنگی اختصاص داده 

شد و دانشگاه ها ملزم شدند این بودجه را فقط صرف 
فعالیت های فرهنگی کنند.

 تدوین شیوه نامه 
تشکیل مؤسسات دانشجوی بین الملل

شیوه نامه اجرایی آئین نامه »تشکیل مؤسسات 
دانشجوی بین الملل« برای اولین بار توسط سازمان 
امور دانشجویان برای سامان دهی جذب دانشجویان 

خارجی و افزایش ظرفیت آنها در مجموعه آموزش 
عالی کشور تدوین شد.

مؤسسات جذب دانشجویان بین الملل در واقع 
واسطه بین دانشجویان متقاضی خارج از کشور و 
دانشگاه های داخل هستند، بنابراین دانشگاه ها اگر 
بخواهند از طریق واسطه و این مؤسسات اقدام به 
جذب دانشجو کنند، باید حتماً از طریق مؤسسات 

مجوز دار عمل کنند.
طرح دستیار فناوری

همچنین معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم 
به منظور بهبود توانمندی دانشــجویان، آموزش 
مهارت های مرتبط با کارآفرینی، کار تیمی، دانش 
تجاری و پیشگامی در عرصه فناوری و نوآوری برای 
دانشجویان، طرحی تحت عنوان »دستیار فناوری« 
با راهبری و هدایت دو نهاد دانشگاه و پارک علم و 

فناوری در هر استان برنامه ریزی کرد.

این طرح بر اساس هدایت هدفمند آموزه های 
دانشجویان در راستای استفاده کاربردی و کسب 
تجربه عملی جهت شــکل گیری دانشگاه جامعه 
محــور و کارآفرین و ایجاد انگیزه و حس امید در 
دانشــجویان و با هدف تربیــت نیروی متخصص، 

تنظیم و برنامه ریزی شده است.
طرح جذب دانشجویان استادمحور

طرح دیگری که ســال گذشته توسط معاونت 
آموزشــی وزارت علوم طراحی شده و برای اجرا به 
دانشگاه ها ابلاغ شد، طرح جذب دانشجویان استاد 
محور بود، این طرح ویژه دانشــجویان کارشناسی 
ارشــد و دکتری اســتعدادهای درخشان در تمام 
دانشگاه های کشور بوده و تمام اعضای هئیت علمی 
که به جذب اســتعدادهای درخشان تمایل دارند، 

می توانند از این طرح استفاده کنند.
در این طرح اســاتید برای جذب استعدادهای 
درخشــان محور قــرار می گیرند. شــرط اجرای 
اســتادمحوری این اســت کــه در مقطع دکتری 
یا کارشناسی ارشــد رســاله یا پایان نامه برمبنای 
نیازهای جامعه باشــد. اگر طرح در سامانه ایده ها 

و نیازها »نان« ثبت نشده باشد اما استاد دانشگاه 
این نیاز را تشخیص دهد و طرح مدنظر در شورای 
پژوهشی دانشگاه تصویب شود، آن طرح می تواند 

در سامانه نان ثبت شود.
 ارائه جایزه ملی به دانشگاه برتر 

در جذب بین الملل
همچنین اداره کل امور دانشجویان بین المللی 
سازمان امور دانشجویان برای تشویق دانشگاه ها به 
منظور جذب بیشــتر دانشجویان بین الملل، برای 
اولین بار جایزه ملی جذب و پذیرش دانشــجویان 
بین المللــی را تحت عنوان جایزه ثریا طراحی وبه 
دانشــگاه های برتر در زمینه پذیرش دانشجویان 

خارجی ارائه داد.
ابلاغ شیوه نامه جدید انضباطی دانشجویی

همچنین »شیوه نامه اجرایی آئین نامه انضباطی 
دانشــجویان« مصوب جلســه ۳۵8 شورای  عالی 

انقلاب فرهنگی برای اجرا به وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی و علوم، تحقیقات و فناوری ابلاغ 
شد. درمقدمه این شــیوه نامه آمده است: کمیته 
انضباطی دانشجویان، به عنوان مرجع رسیدگی به 
تخلفات دانشجویان موظف است با تاکید بر موازین 
شــرعی، اخلاقی، قانونی و حقوقی به این تخلفات 
رسیدگی کند. ضرورت دارد که این برخورد، توأم 
با حفظ آبرو و حیثیت اجتماعی دانشــجو باشد؛ 
از اولین مراحل تذکر و ارشــاد آغاز شده و زمینه 
اجتناب از تخلف و میل به اصلاح را در فرد خاطی 

و محیط ایجاد کند.
 تدوین آئین نامه اجرایی 

پژوهشگران مستقل
 معاونت پژوهشی وزارت علوم سال گذشته از تدوین 
»آئین نامه اجرایی پژوهشگران مستقل« با همکاری 
۳ وزارتخانــه خبرداد که این آئین نامه، شــرایط 
همکاری پژوهشــگران مســتقل با دانشــگاه ها و 
دستگاه های اجرایی را فراهم می کند تا پژوهشگر 
مســتقل به عنوان یک حرفه و شغل، به رسمیت 
شناخته شــود. براســاس این طرح وزارتخانه ها، 

دســتگاه های اجرایی و دانشــگاه ها می توانند با 
پژوهشگران مســتقل قرارداد ببندند و از خدمات 

پژوهشی آنها استفاده کنند.
اجرای طرح »بیمه پژوهش«

طرح و ایده دیگری که معاونت پژوهشی وزارت 
علوم سال گذشته ارائه داد، طرح »بیمه پژوهش« 
بود. این طرح، به حمایت از پژوهشــگران و رشد 
قراردادهای پژوهشی دانشگاهیان منجر می شود، 
میزان شکســت در کارهای پژوهشــی خیلی بالا 
نیست، بنابراین برای بیمه ها می تواند جذاب باشد. 
با توجه به اینکه بســیاری از طرح های پژوهشی با 
موفقیت انجام می شود، بیمه می تواند سهم خودش 
را بردارد؛ البته برخی طرح ها هم ریسک دارند که 

بیمه باید خسارت ها را جبران کند.
 ایجاد  اندیشکده »بانوان و تحکیم خانواده« 

در وزارت علوم
با توجه به اینکــه نقش آفرینی زنان به عنوان 
مؤثرترین عامل تربیت و ســلامت روانی، روحی و 
جســمی فرزند، همسر و جامعه باید مورد توجه و 
تاکید قرار گیرد و با توجه به اینکه زن ریشه و بنیان 
انسان اســت و اهمیت پرداختن به موضوع بانوان 
ریشه در اهمیت نهاد خانواده دارد، معاونت فناوری 
وزارت علوم »اندیشکده زنان و تحکیم خانواده« را 

برای اولین بار در سال گذشته راه اندازی کرد.
طراحی ۱۳ مدل بورس تحصیلی جدید

سال گذشته همچنین اداره کل بورس و اعزام 
دانشجویان سازمان امور دانشجویان از طراحی ۱۳ 
مدل بــورس تحصیلی جدید خبر داد که با توجه 
به ضرورت مستعد دانشگاه ها و لزوم پاسخگویی به 
نیازهای صنعت و جامعه این ســیزده مدل بورس 

طراحی شده است.
بــا توجه به اینکه بنگاه هــای خصوصی چون 
صنایع بزرگ و شرکت های دانش بنیان، نیازهای 
آتی خود در حوزه های تخصصی به دانشگاه اعلام 
و دانشــجویان تحصیلات تکمیلی به طور کامل یا 
با مشارکت دولت بورسیه تحصیلی می شوند. این 
نوع بورس در مقطع کارشناســی با این ویژگی که 
حدود ۴۰ واحد اختیاری این دوره ها با نیاز صنعت 

مطابقت داشته باشد عملیاتی می شود.
بخشنامه جدید آزاد سازی مدرک تحصیلی

سازمان امور دانشجویان سال گذشته، بخشنامه 
جدید »آزاد سازی مدرک« را ابلاغ کرد، بر اساس 
این ابلاغیه دانشجویانی که قصد آزاد سازی مدرک 
تحصیلی خود را داشــتند بــرای اولین بار باید از 
حدود ۶ میلیون تا حدود ۲۵ میلیون تومان برای 
هر ترم، هزینه بپردازند. این هزینه با توجه به مقطع 

تحصیلی متغیر است.

جذب نخبگان به عنوان عضو هیئت علمی
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری ســال گذشته 
از تدوین شــیوه نامه جذب نخبگان به عنوان عضو 
هیئت علمــی با امضای وزرای علــوم، تحقیقات 
و فنــاوری، آموزش و پرورش، بهداشــت درمان و 
آموزش پزشــکی، رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی و 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری خبرداد این طرح در دستور کار شورای 
عالی انقلاب فرهنگی قرار دارد در این طرح بحث 
جذب دانش آموختــگان دکتری به عنوان هیئت 

علمی پیگیری می شود.
جــذب نخبگان در هیئت علمی دانشــگاه ها، 
پیشــتر به دلیل کمبود ظرفیت و استانداردهای 
بســیار بالایی که بنیاد ملی نخبگان برای معرفی 
نخبگان به دانشگاه ها لحاظ می کرد، بسیار سخت 
اجرایی می شــد که بعد از تأکیــدات مقام معظم 
رهبری در دیدار با نخبگان در زمینه تسهیل گری 
در جذب نخبگان در دانشــگاه ها این روند تا اندازه 
زیادی تســهیل شد به طوری که با مساعدت وزیر 
علوم و شــورای عالی انقلاب فرهنگی، سهمیه ۲۰ 
 درصدی برای جذب نخبگان در دانشگاه ها در نظر 

گرفته شد.
تدوین دستورالعمل دانشجویان سرآمد

وزیر علوم تحقیقات و فناوری ســال گذشته 
همچنین از تدوین دســتورالعمل »دانشــجویان 
سرآمد« توسط ســازمان اموردانشجویان خبرداد. 
براســاس این دستورالعمل اگر دانشجویی اقدامی 
مؤثــر در ابعــاد فرهنگی، اجتماعی، سیاســی و 
بخش های مختلف داشت که منجر به ارتقا شد، باید 
در قبال آن به وی امتیازاتی ارائه شود مانند اینکه 
از سلف دانشگاه و خوابگاه دانشگاه ها بدون پرداخت 
هزینه اســتفاده کند و یا اینکه از استخر دانشگاه 
بدون هزینه استفاده کند و برای وی شرایطی فراهم 

کنیم تا استعداد دانشجویان شکوفا شود.
انتقال دانشجویان پزشکی خارج از کشور 

به ایران
بــه نقل از مهــر؛ »آیین نامــه اجرایی انتقال 
دانشجویان پزشکی خارج از کشور به ایران« تصویب 
شد، براساس این آئین نامه آزمون صلاحیت، ملاک 
انتقال دانشــجویان خارج از کشور به ایران است، 
دانشــجویان ایرانی خارج از کشور متقاضی انتقال 
به داخل کــه بعد از ۲۰۱۹ تحصیــل خود را در 
خارج آغاز کرده اند باید در آزمون صلاحیت علمی 
شــرکت کنند. پیش از این انتقال به دانشگاه های 
علوم پزشکی داخل کشور جهت ورودی های سال 
۲۰۱۹ به بعد بــرای متقاضیان ادامه تحصیل در 

خارج از کشور ممنوع بود.

موضوع جدایی آموزش پزشکی از وزارت بهداشت و انتقال 
آن به زیر مجموعه وزارت علوم، موضوع جدیدی نیست. سال ها 
است که از کشمکش این دو وزارتخانه  برای تصدی بر آموزش 
پزشــکی می گذرد و هرکدام از مسئولان و سیاست گذاران این 
وزارتخانه هــا، دلایلی برای ابقای آموزش پزشــکی در وزارت 
بهداشــت یا انتقال آن به وزارت علوم  دارند و سعی کرده اند با 
طرح دلایلی افکار عمومی و مسئولان امر را متقاعد به پذیرش 
منطق خود کنند. این پرونده قدیمی سال گذشته نیز از سوی 
یکی از طرفین باز شد و این بار وزارت بهداشت برای مطرح کردن 

مجدد بحث ادغام آموزش پزشکی و مزایای آن پیشگام بود.
بررسی پرونده ادغام یا انتزاع آموزش پزشکی در سال های 
گذشــته نشــان می دهد این موضوع به یک جــدال کهنه و 
بی ســرانجام میان وزارتخانه های بهداشت و علوم تبدیل شده 

انجمن اساتید انقلابی سطوح عالی حوزه علمیه قم 
خطاب به مسئولان:

بدون هرگونه مصلحت اندیشی
بساط علنی گناه در جامعه را جمع کنید

مروری بر اولین های آموزش عالی
در سالی که گذشت

»ادغــام« یا »انتزاع« آموزش پزشــکی
مسئله این اســت!

اســت و محدود بــه یک بازه زمانی خاص نمی شــود و هرگاه 
موضوع انتقال رشــته های آموزش پزشکی به آموزش عالی از 
ســوی سیاست گذاران وزارت علوم مطرح شده، با واکنش های 

تند مسئولان وزارت بهداشت، مواجه شده و یا بالعکس.
 تاریخچه ادغام رشته های پزشکی در وزارت بهداشت

آموزش پزشکی در سال ۱۳۶۴ در حالی به وزارت بهداشت 
پیوست که بنابر اظهارنظر کارشناسان، یکی از دلایل آن کمبود 
نیروی انسانی و نیاز کشور به کادر درمانی در آن زمان بود، نیازی 
که با افزایش چند برابری ظرفیت پزشــکی و توسعه دوره های 
نوین پزشکی و دانشگاه های علوم پزشکی برطرف شد و فراتر از 
آن، کشورمان علاوه بر رفع مشکلات درمانی مناطق محروم، به 
توانمندی اعزام پزشک به خارج نیز دست یافت. قانون تشکیل 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی به منظور استفاده 
مطلوب و هماهنگ از امکانات پزشکی کشور در جهت تأمین و 
تعمیم بهداشت، درمان، بهزیستی، آموزش و پژوهش  پزشکی و 
تحقق بندهای ۴ و ۱۲ و ۱۳ اصل سوم و آن قسمت از اهداف 
اصل ۲۹ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران که مربوط به 
خدمات بهداشت و درمان و بهزیستی است در ۲۴ مهرماه ۱۳۶۴ 
به تصویب مجلس شــورای اسلامی رســید. سال ۶۵، آموزش 
رشــته های علوم پزشکی از وزارت علوم و آموزش عالی منفک 
شد و با وزارت بهداری تواماً تحت عنوان وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی به کار خود ادامه داد و دانشگاه های جامع 
کشور نیز نیز به تبع آن به تدریج به دو مؤسسه مستقل انشقاق 

یافتند تا هر یک با مدیریت جداگانه اداره شود.
 اولین و آخرین اظهارنظرها 

درباره ادغام و انتزاع آموزش پزشکی
برای اولین بار از ســال ۱۳8۱ کــه بحث جدایی آموزش 
پزشــکی از وزارت بهداشت به طور جدی از سوی دولت مطرح 
شــد. این لایحه مخالفت ها و موافقت های بســیاری را در پی 
داشت و مخالفان و موافقان در این باره اظهار نظر کردند و حتی 
لایحه ای در این زمینه تدوین و به مجلس ارســال شد، اما در 
نهایت این لایحه به تصویب نرســید تا همچنان آموزش جزئی 

از وزارت بهداشــت باقی بماند. با شروع به کار دولت سیزدهم، 
مجددا زمزمه های جدایی این دو عرصه آموزشی مطرح و برای 
اولین بار وزیر علوم با انتقاد از شــیوه فعلی آموزش پزشــکی 
تاکید کرد هر چه سریع تر باید آموزش پزشکی به وزارت علوم 
بازگردد. موضوع ابقا محدود به آغاز کار دولت سیزدهم نمی شود، 
بلکه طی ۳ ماه گذشته، موضوع ادغام آموزش پزشکی در نظام 
ســلامت و تاثیر این موضوع به یک مولفه مهم برای مسئولان 
وزارت بهداشت تبدیل شد. شرایط به نحوی پیش رفت که ادغام 

آموزش پزشکی به یکی از مسائل مهم تبدیل شد.
وزیر علوم بر این باور است ادغام آموزش دو وزارت بهداشت 
و علوم موجب جلوگیری از ضرر می شود. وی معتقد است، بحث 
سلامت، تنها به جسم انسان برنمی گردد بلکه سلامت روحی هم 
مدنظر است. همچنین سلامت جسمی فقط در حوزه پزشکی 

نیست بلکه تغذیه هم در این مقوله جای دارد بنابراین با فاکتور 
تغذیه، دانش کشاورزی، دامپزشکی هم در سلامت انسان نقش 
دارد. به گفته وی، شخصیت علمی باید متوازن باشد. شخصیت 
را مثل جورچینی در نظر بگیرید که اگر تکه های آن را از جدا 
کنید، شالوده  آن از حالت متوازن می افتد. تحقیقات بین رشته ای، 
چند رشته ای همگی کنار گذاشته شده است؛ حال چه زمانی این 
گسستگی اصلاح خواهد شد! مگر می توان رشته دارو سازی را از 
شیمی و بیوشیمی جدا کرد و مگر می توان رشته انگل شناسی 

پزشکی را از دامپزشکی و کشاورزی جدا کرد.
مخالفان روال کنونی و موافقان بازگشت آموزش پزشکی به 
بدنه آموزش عالی به ارتقای رتبه بندی دانشگاه های ایران در نظام 
رتبه بندی جهانی توجه می کنند. چنان که وزیر علوم در جلسه 
۱۵۵ شورای ستاد راهبری نقشه جامع علمی کشور که ۲۲ در 
آبان ماه ۱۴۰۰ برگزار شد، گفت: اگر دانشگاه های وزارت بهداشت 
و وزارت علوم در کنار هم قرار بگیرند، رتبه بندی دانشگاه های 
ایران در ابعاد بین المللــی فرق خواهد کرد. درخصوص بخش 
ظرفیت های پزشــکی؛ یک اســتاندارد جهانی نسبت پزشک 
عمومــی با جمعیت وجود دارد. اگر طبق آمار جهانی، ایران از 
اســتانداردها جهانی در سرانه پزشکی عقب است باید در عمل 

به این میزان دست یابد.
یــک روز پس از اظهار نظر وزارت علوم درباره بازگشــت 
آموزش پزشــکی به پیکره وزارت علوم و تاثیر آن بر رتبه بندی 
دانشــگاه ها، وزارت بهداشت نســبت به این اظهارات واکنش 
نشــان داد. دبیر شورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی معتقد 
است، دانشگاه های وزارت علوم از توسعه آموزش علوم پزشکی 
الگوبرداری کنند. به گفتــه وی، اگر وزیر علوم عنوان می کند 
که باید دارو ســازی را در کنار شــیمی قرار دهیم، باید دید آیا 
توانسته اند بین بیولوژی، شیمی و فیزیک که در یک دانشکده 
بوده ارتباط برقرار کنند؟ اگر الگویی وجود دارد به ما هم بگویند 

تا از آن الگوها استفاده کنیم.
دبیر شــورای عالــی برنامه ریزی علوم پزشــکی همچون 
مســئولان کنونی و پیشــین این وزارتخانه باور دارد که ادغام 

آموزش پزشکی از نقاط قوت وزارت بهداشت به حساب می آید. به 
گفته وی، سال ۱۳۶۴ با هدف کارآمدتر کردن سیستم بهداشتی 
و درمانی کشــور و اثربخشی بیشتر در آموزش پزشکی، وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی تشکیل شد و نقطه قوت 
وزارت بهداشت، چیدمان عرصه های آموزشی، نظام ارزشیابی و 

اعتباربخشی و پویایی آموزش پزشکی بوده است.
وی درباره بازگشت آموزش پزشکی به بدنه آموزش عالی 
و تاثیر آن بر رتبه بندی دانشــگاه ها نیــز توضیحاتی ارائه داده 
بود. دبیر شــورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی گفت: ممکن 
اســت برای رتبه بندی دانشگاه ها دلایل متعددی وجود داشته 
باشــد اما رتبه بندی به تنهایی نباید ملاک سیستم آموزشی و 
پژوهشی کشور باشد بلکه باید کارآمدی، سرآمدی و مرجعیت 
علمی را مورد توجه قرار دهیم. یکی از اقدامات وزارت بهداشت 

در سال های اخیر، هم گرایی علوم و فناوری است اما آیا وزارت 
علوم توانسته بین رشته های مختلف خودش، همگرایی را ایجاد 
کند. اگر وزیر علوم عنوان می کند که باید دارو سازی را در کنار 
شیمی قرار دهیم، باید دید آیا توانسته اند بین بیولوژی، شیمی 
و فیزیک که در یک دانشکده بوده و قبلا تحت عنوان دانشکده 

علوم فعالیت می کردند، ارتباط برقرار کنند؟
کشمکشی ناتمام میان دو وزارتخانه

اظهار نظر وزیر علوم محدود به جلسه ۱۵۵ شورای ستاد 
راهبری نقشه جامع علمی کشور نشد و یک روز پس از برگزاری 
این جلســه، وزارت علوم اعلام کرد: یکی از مسائل و اشتباهات 
رخ داده در بخش سیاســت گذاری علمی کشور بحث واگرایی 
بوده است. نباید رشــته های مختلف علوم بین وزارتخانه های 
مختلف از هم جدا و جزیره ای باشند، چرا که نمی توان رشته های 
پزشکی را از رشته های علوم مهندسی و علوم انسانی و کشاورزی 
و دامپزشکی جدا کرد و در این صورت تحقیقات بین رشته ای 
معنادار نخواهد بود. بهره وری سیستم هنگامی افزایش خواهد 
یافت که رشــته های پزشکی در کنار رشــته های کشاورزی، 
دامپزشکی، فنی، مهندسی و علوم انسانی باشند. در دنیای امروز، 
تحقیقات بین رشته ای و چند رشته ای تعیین کننده است و ما 

این سیاست ها را در کشور فراموش کرده ایم.
به گفته وزیر علوم، جدا ســازی بخش های مختلف علم از 
یکدیگر کار صحیحی نیســت و حتماً در بخش کلان نیازمند 
توجه است. داشتن متولی واحد در امر آموزش کشور، لزوماً به 
معنای ادغام وزارتخانه های مربوطه نیست. خوشبختانه شورای 

عالی انقلاب فرهنگی تا حدود زیادی این مشــکل را مدیریت 
کرده است، اما در کف جامعه و به صورت عملیاتی به این شکل 
نیست و به همین دلیل بایستی یک فکر جدیدی در این رابطه 
داشته باشیم.آنچه مورد نظر ماست این است که نظام آموزش 
عالی، اعم از آموزش علوم انســانی، فنی، مهندسی، کشاورزی، 
هنر و علوم پزشکی مثل بسیاری از نقاط دیگر دنیا دارای یک 
متولی واحد باشــد. این نگاه کلان باعث یکپارچگی، وحدت و 
انسجام در آموزش عالی کشور و جلوگیری از برخی گسیختگی ها 

و ناهماهنگی های خواهد شد.
 آیا ادغام آموزش پزشکی 

موجب ارتقای کیفیت آموزشی می شود؟
موافقان انتقال آموزش پزشکی به آموزش عالی بر این باور 
هستند، ادغام نه تنها هزینه ای ندارد؛ بلکه در درازمدت از صرف 
هزینه های اضافی جلوگیری می کند. این گروه مدعی هستند 
ســوءمدیریت در وزارت بهداشت، ارائه خدمات بهداشتی را با 
مشکل مواجه کرده است و همه مردم ناراضی اند. از سوی دیگر، 
وزارت علوم تجربه اداره دانشگاه ها را دارد و از مدیریت مطلوب 
در حوزه آموزش پزشــکی استفاده خواهد کرد؛ در نظر گرفتن 
این موارد موجب می شــود وضع آمــوزش و پژوهش در حوزه 

پزشکی بهبود پیدا کند. اگرچه موافقان انتقال آموزش پزشکی به 
آموزش عالی بر مدیریت مطلوب تر پافشاری می کنند اما موافقان 
ابقای آموزش رشته های پزشکی در وزارت بهداشت باور دارند، 
به طور کلی معمولا در آموزش های دانشــگاهی و عالی افرادی 
تربیت می شوند که بعد از فارغ التحصیلی آمادگی لازم را برای 
پرداختن به رشته  تحصیلی خود ندارند، به عنوان مثال برخی 
فارغ التحصیلان رشته های مهندسی یا فنی بعد از تحصیل، برای 
ارائه خدمت در کارخانه یا موسسه صنعتی آماده نیستند و پس 
از فارغ التحصیلی باید دوره کارآموزی بگذرانند. آموزش پزشکی 
حرفه ای و عملی است، یعنی دانشجویی که وارد دانشگاه می شود 
در عین گذراندن تحصیلات دانشگاهی به صورت عملی آموزش 
می بیند و با حضور در کنار استادان در بخش های بیمارستانی 
نحوه معاینه بیماران، تشخیص و درمان بیماری را قدم به قدم 
فرا می گیرد، بنابراین وقتی پزشــک فارغ التحصیل می شــود، 
بلافاصله به طور مســتقل شروع به کار می کند، بنابراین نقش 
بیمارستان های آموزشی در آموزش پزشکی بسیار حساس است. 
سکان داران کنونی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، نیز 
ادغام آموزش پزشکی در نظام سلامت را از دستاوردهای بزرگ 
حوزه سلامت قلمداد می کنند. آمار و ارقام منتشر شده از سوی 
معاونت آموزشی وزارت بهداشت نشان می دهد، در حال حاضر، 
حدود ۲۵۰ هزار دانشــجو در رشته های مختلف علوم پزشکی 
تحصیل می کنند. همچنین در کنار پزشکی عمومی، ۱۵۰ رشته 
تخصصی و فوق تخصصی در ۶8 دانشگاه و دانشکده پزشکی در 

کشور تدریس می شود. 

مســئولان وزارت بهداشــت باور دارند، آثار ادغام آموزش 
پزشکی بسیار گسترده است که نتایج آنچه در عرصه درمان و چه 
در عرصه آموزش، ظهور و بروز کرده است. معاون آموزشی وزارت 
بهداشت، در هفتمین همایش مرجعیت علمی کشور با بیان اینکه 
۲۱ هزار عضو هیئت علمی در دانشگاه های علوم پزشکی مشغول 
به تدریس هســتند، گفت: در هیچ رشته ای به ویژه رشته های 
بالینی نیاز به تحصیل در خارج از کشور نداریم و تمام رشته ها 
داخل کشــور آموزش داده می شوند. مسئولان وزارت بهداشت 
معتقدند ادغام آموزش در نظام سلامت موجب ارتقای کیفیت 
آموزش پزشــکی ایران شــده، به نحوی که فدراسیون جهانی 
آموزش پزشکی، اعتباربخشی رشته پزشکی را در کشور به وزارت 
بهداشت واگذار کرده است. معاون آموزشی وزارت بهداشت در 
این باره گفت: اگر وزارت بهداشت دانشکده ای را تایید کند، درواقع 
آن دانشکده مورد تایید فدراسیون جهانی است و زمانی که یک 
دانشجوی پزشکی فارغ التحصیل شود، مدرکش در همه جای 
دنیــا مورد تایید خواهد بود. حدود ۳8 ســال از ادغام آموزش 
علوم پزشــکی در نظام ســلامت می گذرد. طرح ادغام آموزش 
پزشکی در اواسط دهه ۶۰ عملی شد و »وزارت بهداری« وقت، 
با اجرای این طرح، ردای تازه ای پوشــید و به وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی تبدیل شد.
ادغام آموزش پزشکی موجب افزایش اعضای هیئت  علمی شد

مســئولان وزارت بهداشــت بارها به حضور ۲۱ هزار عضو 
هیئت علمی در دانشگاه های علوم پزشکی کشور اشاره کرده اند. 
افزایش تعداد اعضای هیئت علمی از سال ۶۵ تا به امروز غیرقابل 
کتمان اســت اما باید دو مؤلفه یعنی افزایش جمعیت و توسعه 
دانشگاه های علوم پزشکی کشــور طی ۳8 سال گذشته را هم 
بــرای افزایش تعداد اعضای هیئت علمــی درنظر گرفت. وزیر 
بهداشت بر این باور است که تعداد اندک اعضای هیئت   علمی در 
دهه ۶۰ موجب بروز مشکلاتی برای نظام سلامت شد. به گفته 
وی، کمبود اعضای هیئت علمی از جمله ضعف ها و مشــکلات 
دانشــگاه های علوم پزشکی بود. کمبود هیئت علمی بود که در 
ســال ۱۳۶۴ با ادغام آموزش پزشکی، رفته رفته برطرف شد و 
از آن پس شــاهد گسترش دانشگاه های علوم پزشکی کشور و 

افزایش تعداد دانشجویان گروه پزشکی بودیم.
معاون آموزشی وزارت بهداشــت نیز درباره تاثیر آموزش 
پزشکی در نظام سلامت باور دارد، تامین نیروی انسانی، یکی از 
مهم ترین مسائل در حوزه درمان است و مشکلات مربوط به توزیع 
این مولفه باید حل شود. اگر وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی نتواند برای تمام رشته ها جذابیت ایجاد کند، توجه به 
مناطق کم برخوردار کم می شود و به تراکم شهرهای بزرگ افزوده 
می شود. به همین دلیل، بحث بومی  سازی را در دستور کار قرار 
داده ایم و آن را برای رشته های دستیاری تخصصی اجرا کردیم. 
به نقل از ایســنا، حدود ۲۲ سال پیش، موضوع بازگشت 
آموزش پزشکی به بدنه آموزش عالی مطرح شد که از آن زمان 
تا به امــروز، اظهار نظرهای متفاوتی درباره این موضوع مطرح 
شده است. در ماه های پایانی سال ۱۴۰۱، موضوع ادغام آموزش 
پزشکی در نظام سلامت، یک بار دیگر از سوی مسئولان وزارت 
بهداشت مطرح شد و از این موضوع به عنوان یک دستاورد مهم 
یاد کردند.علی رغم اظهارنظرها درباره بحث ادغام آموزش پزشکی 
در وزارت بهداشت و تبیین دستاوردهای آن از سوی مسئولان 
وزارت بهداشت در سال ۱۴۰۱، واکنشی از سوی مسئولان وزارت 
علوم در این زمینه دیده نشد و شاید از سکوت مسئولان وزارت 
علوم در این زمینه این گونه بتوان نتیجه گرفت که یکی از طرفین، 
این پرونده قدیمی را بسته و موضوع را مسکوت گذاشته است. 
موضوعی که گذشت زمان صحت و سقم آن را مشخص می کند.


